
Krónika. 
1. Emlékezzünk! 

M i r e ezek a sorok napvi lágot látnak, már ma jd egy 
hónapja múlik el annak, hogy a m a g y a r t r i k o l o r v i ssza
került a K á r p á t o k határbérceinek egy részére, visszakerül t 
azon a részen, ahol a l egmagyarabb folyó, a T i s z a ered. 

B á r nem ismerjük még tel jesen a visszakerülő terü
let határvonalai t , a hozzávetőleges számításokból meg
ál lapíthat juk azt, hogy ez a terület a régi m a g y a r erdőknek 
kb. 8—10%-át , a régi á l lami erdőbirtokoknak kb . 20%-á t 
foglalja magában. 

O l y a n erdőterület, ame lynek gazdasági teendőivel, 
felügyeletével, ál lami kezelésével a háborút közvetlenül 
megelőző időkben közel 200 ál lami és magánerdőt isz t fog
lalkozott . O l y a n terület, ahol a szervezet t , a rendszeres gaz
dálkodás, a házilag való termelés már több m i n t két évszáza
dos múl t ra tek in the te t t v i s sza . 

O l y a n á l lami erdőbirtokok, ahol a m a g y a r erdészet
nek sok múltbel i nagysága (Horváth Sándor, Tavy Gusztáv, 
Vadas Jenő, báró Feiliztsch Artúr, Nagy Károly stb.) töl
tötte az inaséveket . 

Megil letődve gondolunk a r r a m i magunk , az öregek, 
hogy ta lán még módunkban lesz meglátni azokat a terüle
teket, amelyekhez a 45—50 évvel ezelőtti i f júság legszebb 
emlékei fűznek. 

H o g y meglá t juk magasba szökve azoknak az erdők
nek a zöld lombsorát, amike t közel egy fél évszázaddal 
ezelőtt m a g u n k ültet tünk s amelyeknek a k k o r a l i g 1—IVa 
araszos csemetéi m a már m i n d e n valószínűség szer in t 
20 m-es v a g y ezen felüli magasságban zár ják be I s t en leg
szebb templomának, az erdőnek a boltozatát. 

Hozzávetőleges számolgatás szer int 1—1.1 millió ka t . 
holddal, tehát a Csonkaország erdőterületeinek min t egy 
50%-ával gya rapod ik a m a g y a r erdők ál lománya. 

N e m tud juk m i vo l t a sorsuk ezeknek az erdőknek 
az idegen ura lom alat t , de m i n d e n reménységünk meg v a n , 



hogy az utolsó 20 esztendő nem rontot ta el , nem tette tönkre 
a m a g y a r erdészet előző évszázados munkásságának az ered
ményeit . 

H a csak v a l a m e n n y i r e is megmaradt az az irányzat,, 
a m i t a m a g y a r erdőgazdálkodás követett , a k k o r ezeknek a 
területeknek a visszajutása a belső el látás tekintetében erős 
j avu lá s t jelent . 

M i h e l y s t a normális közlekedési v i szonyoka t és a 
szabályos termelést be tud juk áll í tani, teljes mértékben meg
szűnik a külföldről való tüzifabehozatal szükségessége. 

A z ott még meglévő és ál landóan fönntartható bükk-
szerfatermelés igénybevételével előreláthatólag mentesí teni 
tud juk az á l lamvasutakat a külföldről való ta lpfabehozata l 
tól, a lemez- és fűrészipart p e d i g a külföldi bükkrönkő-be-
hozataltól. 

D e számottevő változást jelentenek ezek a részek a 
m a g y a r fenyőfa-ellátás szempontjából i s . 

200 és 300 ezer kat . ho ld között lesz valószínűleg az 
a fenyves-erdő, a m i ezeken a részeken visszakerül és ennek 
több m i n t 2/s része az annakidején elsőrendűen kezelt , gon
dosan felúj í tot t k incs tár i b i r t o k o k r a esik. 

A z 1890-es évek elejére elkészült üzemtervek leg
nagyobb részben 120, k isebb részben 100 éves vágásfordulót 
í r tak elő. 

Megközelí tet te a 100 ezer ka t . holdat azoknak a ré
gebbi , e lhanyagol t fiatalosoknak a területe, amelyeknek a 
rendbehozatalát, kiegészí tését nemcsak az üzemterv í r t a elő, 
de a g y a k o r l a t tényleg foganatosította is . 

A f r i ssen tarol t területek felúj í tása ped ig o l y a n gond
d a l tör tént , hogy a többi hegyvidéki erdőgazdaságok t i s z t i 
ka rá t m a g a a minisztér ium küldte ide a mesterséges fe l 
ú j í tás tanulmányozására . 

Lehe te t l en ezekkel a területekkel kapcsola tosan v i ssza 
nem gondoln i néhai Tomcsányi Gusztávra, ak inek a 13 évi 
(1898—1911) erdőigazgatói működése ugrásszerűen v i t t e 
előre az o t tan i k incs tár i gazdálkodást m inden vonatko
zásban. 



A z á l ta la bevezetett rendszeres munkát híven f o l y 
tatták az utódok is az összeomlásig. 

H a p e d i g a rendszer az idegen u r a l o m a la t t is meg
maradt, a k k o r m a a fenyvesek hozadékának lényegesen 
nagyobbnak k e l l lennie , m i n t abban az időben. 

A z idősebb ál lományok hiánya , a régebbi időkből 
származó rontot t erdők nagy ki ter jedése m i a t t sok helyüt t 
kellet t a hozadékot mélyen a szabályos a lá csökkenteni . 

A régebbi idők a k k o r rendbehozott hézagos fiatalosai, 
a kifogástalan új erdősítések m a már sokszor 10.000 ka t . 
holdra menő fiatal és középkorú á l lományt adnak s elég 
nagy lesz m á r azoknak a fiatalosoknak és középkorú ál lo
mányoknak a ki ter jedése is , ame lyekben a régebbi gazdál
kodás ál ta l kiszorí tot t fenyő újból je len tős mér tékben fog
lal t a SZÍA^ÓS m u n k a eredményeként he lyet . 

Többszázezres számokkal k e l l dolgoznunk, ha a he lyes 
gazdálkodás mel le t t termelhető fenyőfamennyiséggel a k a 
runk számolni. 

A szükségletek jórészének gondta lan fedezését, a 
külkereskedelmi mér leg sok mil l iós j avu lásá t j e l en t ik ezek 
a számok. 

Tjj munkaterüle te t , új k i lá tásokat , új fe ladatokat! 
Áldassák érte a M a g y a r o k Istene! 

2. Egy sajnálatos esemény. 

A „Vadásza t -Ha lásza t " c. l ap márc ius 15. számában 
egy c ikk je lent meg dr. Szádeczky-Kardoss Bol i l izsár tollá
ból, „Tjj vadászat i törvényt kérünk" címmel. 

Ide i k t a t j u k a c i k k második bekezdését : „A n a p i és 
szaksajtó csaknem állandó k r i t i k a t á rgyává teszi ezt a lehe
tetlen állapotot. Í g y legutóbb az „Erdésze t i L a p o k " j anuá r i 
számában Roth Aladár egye temi t anár ér tekezet t i gen alá? 
posan az új vadászat i törvényről s úgy hírl ik, hogy az 
Országos Erdésze t i Egyesü le tben már i s készül egy új tör
vénytervezet. Ez azonban — mondjuk ki őszintén — nem 
szakemberek, mert nem vadászok munkája lesz11. .. 

Őszintén m e g v a l l j u k , csodálkozva o lvas tuk ezt a fölé
nyesen lekicsinylő k i je lentés t . 



A z Országos Erdészet i Egyesü le t szempontjából 
nézve a dolgot, nekünk történelmi jogcímünk is v a n ahhoz, 
hogy ezzel a kérdéssel fogla lkozzunk. 

H i s z e n az első és második vadászat i törvény a l ap ja i 
azok a tervezetek és felterjesztések vol tak , amelyeket a 
m u l t század 60—80-as éveiben épen egyesületünk terjesztett 
fe l az i l letékes földmivelésügyi min i sz t e r úrhoz. 

Véleményem szer int nem csökkentheti ezt a jog
címet az sem, hogy az egyesület tag ja inak egy része az 
ország nagybir tokosaiból kerül k i , a k i k a híres nagyvadas 
magyarországi erdőknek legalább a felét mondhatják a 
magukénak. 

A taglétszám másik része magában foglal ja az ország 
majdnem minden erdőtisztjét, a k i k n e k a kezelése és gondo
zása alat t áll nemcsak az erdő, de az ebben élő vadállo
mány is. 

M e r t talán lehet azért szakember és lehet vadász az 
is, ak inek magának v a n nagy ki ter jedésű nagyvadas és 
apróvadas b i r t oka , v a g y a k i kiképzése során köteles volt 
elméletileg is fog la lkozn i a vadászattal , m i n t tudománnyal, 
abból vizsgázni is s ezenfelül egész életén át hivatásszerű-
leg is köteles a vadda l és vadászattal , m i n t i lyenne l fog
l a lkozn i . 

Egyébkén t a kérdéses és talán nem eléggé meg
fontolt ki je lentésre a mondanivalóinkat három pontban 
kívánjuk összefoglalni. 

1. Soha még csak nem is ál l í tot tuk azt, hogy v a l a k i 
i sko l a i kiképzés nélkül, v a g y sa j á t nagyb i r tok nélkül ne 
lehetne j ó vadász; ép úgy tagadjuk azonban, hogy v a l a k i 
ne lehetne szakember azért, mert a vadászatot saját b i r to
kán is gyakoro lha t j a , v a g y mer t elméleti és g y a k o r l a t i 
kiképzésben is részesült. 

2. Többször ki je lentet tük és ma is ál l juk azt a 
kijelentésünket, hogy a meze i vadászat az erdei vadászattól 
teljesen elkülönítve is kezelhető s a magunk részéről ebbe 
csak ott és a n n y i b a n kívánunk beleszólni, amennyiben a 
tett intézkedések az erdei vadászatot is ér in t ik ; teljes mér
tékben fenntar t juk azonban azt az álláspontunkat, hogy az 



•erdei vadászat intézését az erdőgazdaság ügyeinek intézé
sétől észszerűen elválasztani nem lehet és nem szabad. 

3. A cikkíró Űr fölényesen elutasí tó megjegyzése elle
nére m a is bízunk abban, hogy a m a g u n k részrehaj la t lan 
és komoly munkájával elő tud juk segíteni az összes m a g y a r 
vadászok a n n y i r a kívánatos egységes á l lásfoglalását . 

3. Nézzünk előre! 

K i s s é ta lán szoka t l annak lá tszik a cím, úgy érzem 
azonban, hogy a k i nem sa jná l j a a néhány p e r c n y i időt e 
sorok elolvasására, az igaza t fog a d n i annak a véleménynek, 
hogy az előrenézésre igenis nagy szükségünk v a n . 

Bennünke t m a g y a r o k a t azza l vádolnak, hogy fe l 
lobbanunk s ebben a fel lobi mnásban képesek v a g y u n k a 
legnagyobb erőfeszítésre i s ; mihe lyes t azonban az erősen 
kényszerí tő körülmények csak kissé is megváltoznak, le lohad 
a lelkesedés és a m u n k a abbamarad . 

A z a b izonyos szalmaláng. 
Nos , ennek a bizonyos szalmalángnak igen jó pél

dája az Alföld-fásí tás kérdése. 
M á r az 1600-as évek elején igen nagy probléma vol t 

az Alföldön a f a k é r l é s . 
E lsősorban k a t o n a i szempontból, mer t h i szen kő nem 

lévén, az erődítésekhez is elsősorban ezt az anyagot hasz
nálták. 

A nagyváradi basa már ebben az időben megengedi 
a debrecenieknek, hogy elmehessenek S z o l n o k i g az erődíté
seikhez szükséges faanyagot beszerezni . 

Debrecen és Szolnok még m a , a vasú t és autó ko ra - . 
ban is, távolság, ha nagytömegű és a rány lag kisebb értékű 
nyersanyag száll í tásáról v a n szó. 

A hiány, a nehézség tehát megvol t már akkor . 
A z 1700-as évek elején, a török végleges kiverése 

után, a bánát i és bácskai seregek tábornokai egymásután 
intézik a panaszos leveleket a bécsi kamai-ához, hogy nem 
a z erődítések fenntar tása , sem a v izeken és mocsarakon való 



á t já rók lé tes í tése és ka rban ta r t á sa nem vihető keresztül,, 
mer t n incs fa . 

M e g is i n d u l a fásítás nagy gőzzel, de kevesebb ered
ménnyel, mer t egynéhány év múlva már, amin t a- kissé bé
késebb idők beállanak, magyarán m o n d v a — a k u t y a sem 
törődik vele. 

A m u l t század első negyedében Vedres István, Sze
ged város hites földmérője, indí t ja el újból a dolgot, amire 
vonatkozólag igen érdekes adatokat ta lá lhatunk Kiss Ferenc 
kar társunknak l a p u n k előző számában közreadott közlemé
nyében. 

E z az akció azonban nem terjedt Szeged város ha
t á rán túl. 

V a l a m i v e l később a „Legnagyobb M a g y a r " k a r o l j a 
f e l a gondolatot, sajnos, a foganatosításnál i gen kevés ered
ménnyel . 

A kiegyezés után a szakkörökben úgyszólván évről-
évre felvetődik a gondolat, az eredmény azonban a delibláti 
homokpusz ta befás í tásán kívül a l i g v a l a m i . 

A z 1919—22. évek rendkívüli fah iánya ad a kérdés
nek újabb fontosságot és az 1923. évi X I X . t.-c. (az Alföld
fásí tási törvény) adja meg az akciónak az első erősebb 
lökést. 

N e m a törvény rendelkezésein, nem a szakkörök j ó 
akara tán és munkakészségén, hanem a pénzügyi köröknek 
ebben az i rányban igen kevés előrelátást tanúsí tó v i se lke 
désén m u l t csak, hogy az eredmény még m a sem az, a m i 
lehetne és aminek lennie kel lene. 

A z 1928—29. évek m i n i s z t e r i p rog ramja 15 évre évi 
másfél mill ió pengőt k ívánt előirányozni, de ez az előirány
zat 3 év a la t t egyharmadára, 5 év a la t t p e d i g a l i g egy-
nyolcadára esik v i s sza . 

U j a b b 1—2 esztendőre vo l t szükség, hogy az állami 
költségvetésben ismét 1 millió pengős h i te lkere t szerepeljen 
erre a célra. 

E l k e l l ismernünk, hogy ezzel a h i te lkere t te l a föld
mivelésügyi minisztér ium erdészeti főosztálya igazán csodá
latos és m i n d e n elismerésre méltó, szép eredményeket ér t 



el, de természetszerűleg csak a n n y i t , a m e n n y i t ezzel a h i t e l 
összeggel e l lehetett érni . 

É s most, hogy I s t en segí tségével a megszállot t terü
leteknek egy része visszakerül t az anyaországhoz, hogy a 
magyar erdők területe több m i n t 6 0 % - k a i megszaporodot t : 
az az aggodalom gyötör, hogy ez az igen szépen indult, igen 
szép sikereket felmutató munka megint zátonyra jut! 

M a g y a r á n m o n d v a , félek a szalmalángtól . 
E g y r e - m á s r a j e lennek m e g m i n d a nap i - , m i n d a 

szaksaj tóban o l y a n c i k k e k , amelyek fael! á tásunk vál tozot t 
helyzetét v i lág í t ják meg . 

P róbá l j unk tehát m i is számot v e t n i a változott he ly 
zettel , mer t h i szen úgy véljük, hogy v a l a m i jogc ímünk erre 
nekünk, a m a g y a r termelés képviselőinek is v a n . 

Számolnunk k e l l nemcsak a termelési lehetőségekkel , 
de a megszaporodot t fogyasztás igényeivel i s . 

E l sősorban meg k e l l á l lap í tanunk azt, hogy a m u l t 
és novemberében v i s szakapo t t felvidéki részek, a határok
nak a nagyobb városok közelében tör tént e lvágása következ
tében, még sa já t tüzifaszükségletüket i s csak nehezen tud 
ják fedezni . 

N a g y o n körül tekintő intézkedésekre és n a g y g o n d r a 
lesz szükség, h a n e m aka r juk , hogy az ő tüzelőanyag
igényük betudásával megszaporodó tüzi fafogyasztásunk ne 
fokozza tovább az edd ig i tüzifabehozatal t . 

A tűzifával szemben részben fedezet len ezeknek a te
rületeknek a kemény szerfaszükséglete i s . F e n y ő f a fogyasz
tásuk ped ig hozzávetőleges számítással is legalább 10—14 
százalékkal fokozza az edd ig i fenyőanyag-behozata l meny-
nyiségét. 

Kétség te len , hogy a K á r p á t a l j a visszacsatolása a 
helyzetet je len tősen módosí t ja . 

H i s z e n ez a terület a békeidőben i s je len tős feleslege
ket termelt és bocsátot t a távolabbi részek rendelkezésére. 

Sőt az i t t elterülő több m i n t 500.000 ka t . h o l d k i t e r 
jedésű kincstár i b i r t okokon igen konzervat ív gazdálkodás 
folyt s a használatok még az i gen magas vágásfordulók m e l 
lett várható szabályos hozadék mennyiségé t sem ér ték e l . 



A területbeli megtakar í tásokkal kapcsolatosan a régi 
gazdálkodás hibáinak a kiküszöbölése is igen eredményesen 
ha ladt előre és nagy ki ter jedésű rossz f ia ta los t és hibásan 
kezel t középkorú erdőt hozott rendbe az 3880—1920-ig ter
jedő 40 éves időszak. 

M e g k e l l azonban ál lapí tanunk azt is , hogy ebből a 
több, m i n t 500.000 ka t . höM kincstár i birtokból legfeljebb 
400.000 kat . ho ld vo l t a tényleges üzemi erdő, mer t legalább 
140—160.000 kat . holdat fogla l tak el a havas i legelők, a havas 
a l a t t i véderdők, terméketlen területek, mezőgazdasági föl
dek stb., amelyekről számottevő fahozadékot nem termelhe
tünk. 

E z z e l szemben a jóva l nagyobb ki ter jedésű magán
erdőbirtokok hozzáférhető részein igen sok helyüt t valóságos 
rablógazdálkodás folyt és az állami erdőfelügyelet minden 
igyekvése is csak aránylag k i s hányadban tud ta a bajoknak 
elejét venn i , mer t h i szen a régi erdőtörvény a tényleges 
beavatkozásra igen kevés módot adott. 

A l i g néhány magánerdőbirtok vol t , a m e l y i k e n na
gyobb fa készletek halmozódtak föl, de ezek is majdnem m i n d 
csak o lyan helyeken, ahol a nehéz te repviszonyok és a nagy 
távolság mia t t a megközelí tés ma jdnem lehetetlen vol t , vagy 
a termelés nem j á r t volna, pénzügyi haszonnal . 

Ezér t hangsúlyoztam az „Emlékezzünk" című első 
fejezetben azt, hogy csak abban az esetben számíthatunk 
tűzifa- és bükkszerfa-szükségletünk teljes fedezésére, ha a 
gazdálkodás és a közlekedés lehetőségei megnyílnak. 

T isz tában k e l l lennünk azzal , hogy a békeidőben ezek 
a részek igen csekély mértékben vet ték k i részüket az Alföld 
és a főváros tüzifaellátásából. 

Óriási készleteket dolgoztak fel az i t t működő v e g y i 
gyárak a l i g néhány filléres tőár ellenében azért, mert a 
nehéz termelési v i szonyok és a távoli szállítás mia t t az 
i t t en i tűzifa nem bírta a versenyt a sokka l rövidebb úton 
befutó szatmár-, b ihar - és a radmegye i tömegtermelésekkel. 

Kétségte len , hogy a vegyigyárak munkájá t már csak 
a munkások foglalkoztatása mia t t sem lehet beszüntetni, 
ezért jelentős beruházásokra, fel tárási és egyéb berendez-



kedésekre lesz szükség, ha a tényleges felesleget az e l lá tásra 
szoruló vidékek e l lá tására a k a r j u k biztosí tani . 

Te l jes mértékben ál l ez a kemény szerfára is. 

N e felej tsük u g y a n i s el , hogy az e g y i k legjelentősebb 
cikknél, a ta lpfánál a v i s s zakapo t t részek el lá tása, a szük
ségleteknek 15—20%-kai való emelkedését j e l en t i . 

Körü lbe lü l ugyanez t mondha t juk az erősebben ipa ro 
sított felvidéki részek keményszerfa- igényeiről i s . 

A legje lentősebb vál tozást a ter i i le tek idekapcsoJása 
fenyőfael látásunk terén j e l en t i . 

Számot tevő fenyves- terület a k incs tár i b i r t o k o k 
máramarosi részein vo l t és a máramaros i magánbir tokokon. 

A k incs tá r i b i r t o k o k n a k ezen a részén •— az idő
közben á ta lakí to t t lomberdőkből keletkezet t f ia talosokat is 
figyelembe véve — sem merem 220.000 ka t . holdnál többre 
becsülni a fenyőerdőt. 

E h h e z jön még m i n t e g y 60—80.000 ka t . h o l d o l y a n 
magánerdő, a m e l y i k eredet i leg fenyves v o l t s a m e l y i k e n 
még m a is v a n b izonyos mennyiségű fenyő. 

R é g i j ó békeidőkben az ezen a részen fekvő k i n c s 
tári b i r tokok a h e l y i szükségleten felül 240—280.000 m s 

fűrészelésre a lka lmas fenyőszerfát bocsátot tak évről-évre 
az alföldi fűrészek rendelkezésére, a magánerdőterüle tekről 
pedig további 60—80.000 m 3 j u to t t erre a cé l ra . 

A m i n t m á r előbb emlí tet tem, ez a 300.000 m 3 körül 
járó felesleg a k incs tá r i erdőgazdaságokban nagyfokú t aka 
rékosság és készle tgyüj tés mel le t t v o l t elérhető. 

D e a l i g lehetett még ebben az időben a középkorú és 
fiatalabb ál lományok gyér í tésével is f og l a lkoznunk . E l s ő 
sorban azért, me r t a közelebb fekvő részeken az i l y e n állo
mányok legtöbbnyire h iányosak vo l t ak , másrészről p e d i g a 
távoli részeken a termelés m a g a ráfizetéssel j á r t . 

Számolok ezzel szemben a v v a l , hogy gazdasági v i s z o 
n y a i n k r a való tek in te t te l , a vágás fordulót az á l lamerdészet 
is le fogja szállítani s a m a i v i s z o n y o k mel le t t a gyér í tés i 
anyagot is gazdaságosan t ud juk m a j d k i h o z n i . 

E b b e n az esetben számolhatunk azza l , hogy az ál lo-



mányok időközi fe l javulását is figyel embevéve, a fölösleges 
mennyiség évi 500.000 m 3 - re l fog emelkedni . 

L á s s u k m á r most, m i t lehet ennek a segítségével az 
edd ig i fenyőanyag-behozatalunkból l ekapcso ln i . 

L e lehet kapcso ln i elsősorban azt a k b . 11.000 vasúti 
kocsirakomány gömbötyegíenyőfát , a m i Csehszlovákiából 
j ö t t be, mer t h i szen ennek túlnyomó része amúgyis erről a 
vidékről került k i . 

Ső t számolhatunk azzal , hogy a fűrészeltfa behoza
t a l i szükségletét is további 4—5000 kocsirakománynak meg
felelő mennyiséggel fogja apasz t an i ez a f aanyag . 

E b b ő l a többletből azonban m á r legalább 2000 vagont 
ke l l számolnunk a visszakerül t Fe lv idék szükségleteinek az 
e l lá tására s így legfeljebb 2—3000 kocsirakomány tényle
ges j avu lás t je lent . 

A megmaradó m i n t e g y 100.000 m 3 a vékonyfa-
választékokra esik. 

E r r e nézve azonban kétségtelenül meg tudom állapí
t a n i azt, hogy ha az erdők egy részét, különösen a közelebb-
fekvőket, egészen alacsony, 60 év körüli vágás fordulóra 
rendez ik be, a vékonyabb anyagokban várható termelést 
i gen jelentősen lehet fokozni , mer t a 60 év körüli állomá
nyokból ezeken a részeken már a legtöbb helyütt minden 
aggodalom nélkül lehet kat . ho ldank in t 200 m 3 t i sz ta fára 
számítani s emellett az ezekről lekerülő luc-kéreg, m i n t 
cserzőanyag is számításba jöhe t . 

Hozzávetőleges számítással (a faszénbehozatalt is 
beleszámítva) kb . 25—26 millió pengőre becsülöm azt a 
j avu lás t , a m i megfelelő gazdasági berendezkedés esetén, a 
2—3 esztendőtől kezdve, fabehozatal i mérlegünknél várható. 

H a az utolsó esztendők egész a lacsony fabehozatalá-
tól e l tekintek, amelyeket jórészben a gazdasági v i szonyok 
leromlásának és a behozata l i nehézségeknek tulajdonítha
tunk, még mindig évi 40 millió pengő körül járó fdbelioza-
talra lesz szükségünk. 

' H a peídig gazdasági és i p a r i fellendüléssel számo
lunk , akkor ez a behozatal a másfélszeres mennyiséget is 
m e g fogja h a l a d n i . 



Semmi okunk nincs tehát arra, hogy elbizakodva 
abbahagyjuk az erdőgazdaság javítására irányuló törek
vésünket. 

M e r t hogy a fe lhasználás vál tozása m i t je lenthet a 
behozata l i tételek vál tozásában, a r r a nézve csak néhány, 
•épen a fenyőfélékre vonatkozó adatot ál l í tok szembe egy
mással az 1927. és 1938. évekről . 

Gömbölyegfenyőfa-behozatalunk az 1927. évben 29.100 
vasúti kocs i rakományt tett k i , evve l szemben 1938-ban 
15.764 vasút i kocs i rakományt . 

Bárdol t fa-behozata lunk 1927-ben 15.352 vasút i kocs i 
rakomány, 1938-ban 6782 vasút i kocs i rakomány. 

Fűrésze i t fenyőfa-behozata lunk 1927-ben 58.166 vasút i 
kocsirakomány, 1938-ban 20.089 vasút i kocs i rakomány. 

P e d i g 1927-ben csak a Osonkaország területével szá
mol tunk s a v issza tér t F e l v i d é k szükségletei t figyelmen 
kívül hagyha t tuk . 

Me legen a ján l juk ezeket az ada tokat a közgazdaság
gal foglalkozóknak a szíves figyelmébe, mer t h i szen ezek 
bizonyí t ják azt, hogy a Fe lv idék egy részének a v i s s z a 
kerülése egyál ta lán nem mentes í te t t még bennünket a fa 
ellátás gondjaitól . 

Kérve kérünk ezért minden illetékes tényezőt, hogy 
az Alföld fás/fására és meglévő erdeink javítására irányuló 
törekvés ne legyen szalmaláng! , 

v Biro Zoltán. 

* 
Cbronik. V o n Z. Biró. 
Verf . begrüsst die langersehnte Heimkehr des sog. Ruthe-

ncnlandes zu Ungarn und schildert km*z die forstgesehiehtlich 1? 
Vergangenheit dieses Gebiets. 

Der E r t r a g der zurückgewonnenen Wáldor dürfte zwar die 
bisherige Brennholzeinfuhr völlig ersetzen, an Nutzholz w i r d 
sich jedoch auch wciterhin ein bedeutender Mangel zeigen, den 
Verf. mit dem jáhrlichen Geldwert von etwa 40 Mi l l ionen Pengő 
beziffert. Die mit grossen Opfern begonnenen und erfolgreich 
fortgesetzten Aufforstungsarbeibm auf dem Tiefland (Alföld) 
•dürfen alsó — auch i m Interessé der Holzversorgung des Laiides 
—- nicht eingestellt werden. 



Chronique, p a r Z . Biró. 

L ' A n t e u r examine au po in t de vue de l a s y l v i c u l t u r e 
l ' impor tance d u re tour de l a Ruthén ie á l a mére-patr ie , et demaude 
qu on eontinue ónergiquement le boisement de l a Grande-P la ine , 
car les peuplements actuels ne suffisent toujours pas á eouvr i r 
les besoins en bois d 'oeuvre de l a H o n g r i e . 

# 

Chronicles. B y Z. Biró. 

The au thor discusses, f ron i the s t andpo in l of fores t ry , the 
impor tanee of the r e t u r n of so-ca l led " R u t h e n i a " and demands 
energetie c o n t i n u a t i o n of afforestat ion w o r k on the Grea t P l a i n 
(Alföld), as H u n g a r y ' s t i m b e r requ i rements cannot be supp l i ed 
f r o m i ts present woodlands . 

Kárj)átalja erdőkiucse. 
í r ta : Szent-Istvány Aladár . 

A z E r d . L a p o k f. évi I . füzetében beszámoltam a 
bécsi döntés a lap ján v isszakapot t Fe lv idék erdőterületei
ről. E b b e n az ismertetésemben k i m u t a t t a m , hogy erdő
állományunk gyarapodása nem hozott lényeges j avu lás t az 
ország fakészletének és népességének egymáshoz való ará
nyában. A fainség a régi maradt . A tűlevelűek hiányából 
folyó nehézségek sem enyhültek. 

Beszámolásomat ezekkel a s z a v a k k a l végeztem: „(!yö-
keresen csak az segíthetne a helyzeten, h a o lyan , fában dús 
területeket is kapnánk v i s sza a Kárpá tok vidékéről, ame
l y e k az erdőnek a népességhez való a rányát lényegesen 
megjaví tha tnák" . 

„Mindnyájan tudjuk, me ly területek volnának erre 
kiválóan a lka lmasak . A d j a a Gondviselés, hogy azok az aka
dályok, melyek ebbeli szép reményeink megvalósulásának 
m a még út jában állnak, mennél előbb elhárul janak!" 

E s a Gondviselés meghal lga t ta tíz millió magya r ké
rését : v isszaadta azóta K á r p á t a l j á t s a M a g y a r Koronának 
ezt az elveszett ékkövét visszai l lesztet te régi helyére. 




